ملخص المشروع

      كلنا يعلم أن التجارة تشكل العمود الفقري  لنشاط واقتصاد المدن منذ القـدم وحتـى يومنا هذا، وبعض المدن كانت شهرتها بتجارة أهلها، وقد قيل قديما إذا أردت أن تعرف المدينة فأذهب إلى أسواقها هناك ستجد كل ما تريد أن تعرفه عن المدينة وسكانها وحتى عن أخلاقهم وعاداتهم واسلوب تعاملهم مع بعضهم البعض، ومن بين هذه المدن مدينة نابلس  التي حظيت التجارة فيها بشهرة كبيرة، حيث تمتلىء بالمحال التجارية القديمة والحديثة والمتنوعة على مر الأزمان والعصورالتي مرت على هذه المدينـة التاريخيـة .
وانطلاقا من حرصنا على تطور المدينة تجاريا كانت الفكرة بعمل مجمع تجـاري ترفيهي يساهم في تخفيف الضغط الواقع على مركز المدينة سواء من سكانها الأصليين أم مـن الزوار القادمين من خارج المدينة.
     لذلك كان من الأفضل اختيار موقعا بعبدا عن المركز يقع على امتداد شارع رئيسي الواصل بين مدينتي نابلس ورام الله بالقرب من قرية الساوية التابعة لمحافظة نابلس حيث يمثل هذا الشارع  شريان المدينة الاقتصادي والترفيهي والتعليمي ومنطقة التوسـع المستقبلي للمدينة . فوجود المجمع التجاري الترفيهي في هذه المنطقة سيعمل على خلق التوازن التجاري متماشيا مع الحاجات المتزايدة المدينة نابلس في كافة انحانها . 
وحتى يكون العمل ناجحا لابد من القيام بدراسة علمية مسبقة، فكان هذا البحث دراسة شاملة ومفصلة لجميع المواضيع المتعلقة بتصميم المراكز والمجمعات التجارية والأسواق التجارية بشكل عام ، حيث تم تقسيم البحث  إلى ستة فصول كل فصل يحتوي على موضوع معين وناحية معينة .

فالفصل الاول  فأحتوى  على أسس ومعايير تصميم المراكز التجارية من جميـع النواحي التصميمية وهذا الفصل يمكن اعتباره أهم هذه الفصول من ناحية نظرية.

كما احتوى الفصل الثاني والثالث على حالات دراسية متعددة ومتنوعة معظمها نفذ في البلاد العربية ومنها ما لم ينفذ بعد. وذلك بهدف الاستفادة من النواحي التي صممت على أساسها وخرجت بشكل ناجح ومميز، وعرضت الحالات الدراسية مدعمة بالصور والمسائط الأفقية ومعلومات عامة عنها من ناحية التصميم والموقع وفكرة تصميمها. 

واحتوى الفصل الرابع  على دراسة تحليلية للموقع المقترح لإقامة المشروع عليـه بهدف التعرف على خصائص الموقع وأهميته وطبوغرافيتة الأرض المراد البنـاء عليهـا ومساحتها وعلاقتها بما حولها من الشوارع والنسيج العمراني  المحيط خاصة كون الموقع بعيدا نسبيا عن مركز المدينة التجاري .

الفصل الخامس  يظهر لنا العلاقات الوظيفية بين عناصر المشروع المختلفة وطريقة الربط بينها وتوزيعها أفقيا وعموديا في المبنـي مـع إرفـاق جـداول لمساحات تلك العناصر وعدد فراغاتها وذكر أقسامها وطريقة الربط بينها في تلك الأقسام.

والفصل السادس يحتوي على المراجع التي تم استخدامها في المشروع . 




















the summery of project

      We all know that trade forms the backbone of the activity and economy of cities since antiquity to this day, and some cities were famous for the trade of their people. With each other, and among these cities is the city of Nablus, in which trade was very famous, as it is filled with old, modern and diverse shops throughout the times and ages that passed through this historical city.
And based on our keenness to develop the city commercially, the idea was to create a commercial and entertainment complex that would contribute to alleviating the pressure on the city center, whether from its original residents or from visitors coming from outside the city.
     Therefore, it was better to choose a site out of city center. It is located along a main street that connects the cities of Nablus and Ramallah, near the village of Al-Sawiya in the Nablus Governorate, as this street represents the city's economic, recreational, and educational artery and the area for the city's future expansion. The presence of the commercial and entertainment complex in this area will create a commercial balance in line with the growing needs of the city of Nablus in all its corners.
In order for the work to be successful, a prior scientific study must be carried out. This research was a comprehensive and detailed study of all topics related to the design of centers, commercial complexes and commercial markets in general. The research was divided into six chapters, each chapter containing a specific topic and a specific aspect.

The first chapter contains the foundations and criteria for designing commercial centers from all aspects of design, and this chapter can be considered the most important of these chapters from a theoretical point of view.
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The second and third chapters also contained a variety of study cases, most of which were implemented in the Arab countries and some of which have not yet been implemented. In order to take advantage of the aspects on which it was designed and came out in a successful and distinctive manner, the study cases were presented supported by pictures, horizontal media, and general information about them in terms of design, location and design idea.

The fourth chapter included an analytical study of the proposed site for the construction of the project on it in order to identify the characteristics of the site, its importance, the topography of the land to be built on, its area and its relationship to the streets around it and the surrounding urban fabric, especially since the site is relatively far from the city’s commercial center.

The fifth chapter shows us the functional relationships between the various elements of the project and the method of linking them and distributing them horizontally and vertically in the building with attaching tables of the areas of these elements and the number of their spaces and the mention of their sections and the method of linking them in those sections.

The sixth chapter contains the references that were used in the project.
